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مسئوليت دولت در جبران خسارات كرونا

روزنامه شرق در يادداشتي نوشت: دولت 
بايد براي مقابله با كرونا كار هاي متعددي 
انجام مي داد. اگر اين وظايف به درس��تي 
انجام شده باشند، در ابتلا ها و مرگ ومير هاي كرونايي مسئوليتي متوجه 
دولت نخواهد بود. از جمله كار هايي كه بايد انجام مي شد عبارت بوده اند 
از: رعايت تكاليف قانوني در حفظ بهداشت و سلامت عمومي، خبررساني 
صحيح و به موقع، تصميم گيري براساس اصول و معيار هاي علوم پزشكي 
براي مهار كرونا، تأمين و تجهيز مراكز درماني به ميزان مورد نياز، تهيه 
دارو هاي ضروري براي درمان مبتلايان، اجراي قرنطينه ها به شكل دقيق 
و كامل، تأمين مساعدت هاي مالي براي تشخيص بيماري، تأمين به موقع 
واكسن و سازماندهي كارآمد واكسيناسيون در كوتاه ترين زمان ممكن و 
مجموعه اي اقدامات ديگر. از نظر حقوقي ضعف و ناتواني رافع مسئوليت 
مدني اشخاص نيست. دولت هم اگر در انجام وظايفش قصور يا تقصير كرده 
باش��د، نمي تواند به دلايل��ي مانند كمب��ود بودجه ي��ا ناهماهنگي ها يا 
كارشكني هاي رقابتي سياسي يا مشكلات ديگر خود را از مسئوليت مدني 
معاف بداند. براي آنكه از نظر حقوقي بگوييم دولت مرتكب قصور و تقصير 
شده و مسئول جبران خسارات است، ابتدا بايد اين سؤال را مطرح كنيم كه 
آيا دولت تمام آن كار ها را كه بايد براي مقابله با گسترش ويروس و كاهش 
ابتلا و مرگ كرونايي انجام مي داد، انجام داده است؟ اين پرسش را خصوصاً 
متخصصان علوم پزشكي و اپيدميولوژيست ها و از جهاتي تحليلگران علوم 

اجتماعي و سياسي بايد پاسخ دهند. 
........................................................................................................................

آنچه از افغانستان نديديم
روزنامه اعتماد در يادداش��تي نوش��ت: تا قبل از 
اتفاقات اخير، آنچه ما از افغانستان مي ديديم يا 
ترجيح مي داديم ببينيم، تصويري بود كه رسانه ها 
دراختيار ما مي گذاشتند. براي نمونه ترانه خواني يك خانم خواننده در روز 
شروع فصل جديد مس��ابقات ليگ فوتبال افغانس��تان در حضور هزاران 
تماشاگر فوتبال. برنامه هاي شاد و مفرح تلويزيوني براي كشف استعدادهاي 
جديد موسيقي. مسابقات تلويزيوني كه سؤالي را با تحقير و تمسخر طرح 
مي كند كه بي ارزش ترين پول دنيا مربوط به كدام يك از كشورهاي همسايه 
افغانستان است و اين بخش از مسابقه، بارها و بارها در فضاي مجازي بازنشر 
مي شود و ما خود نيز در اين اشتراك تحقير سهيم مي شويم يا مباحثي از 
درون مجلس افغانس��تان كه بانواني ش��جاع، بر حفظ حقوق مردم تأكيد 
مي كنند و ما آن را به مقايسه مي نش��ينيم. لابه لاي همه اين تصاوير ريز و 
درشت از جامعه افغانستان يكي، دو خبر ديگر هم منتشر مي شود كه كسي 
آن را پيگيري و باز نشر نمي كند. مثلًا تجاوز مسئولان فدراسيون فوتبال 
افغانستان به تمامي بازيكنان تيم ملي فوتبال زنان اين كشور و فرار اين زنان 
از افغانستان و عدم مجازات مسئولان فدراسيون فوتبال آن كشور يا اينكه 
در پليس افغانستان حدود 2هزارو500 پليس زن شاغلند كه در يك گزارش 
به اين اشاره شده كه تقريباً به تمامي آنها از طرف همكاران مردشان تجاوز 
شده است. اين دست خبرها اما هيچ وقت در بين نخبگان كشور ما بازتاب 
ويژه اي نداشته و از س��وي بانوان طرفدار حقوق زنان و پيگير مسائل زنان 
افغانستان در كشورمان مورد اشاره و بحث قرار نگرفته. آنچه اما بسيار بازتاب 
داشت، آزادي هاي مدني و سياسي مصرح در قوانين افغانستان بود و البته 
حس��رتي كه در همه اين مدت در بين نخبگان ديده مي شد كه چرا ما از 
چنين وضعيتي برخوردار نيستيم. به ياد دارم كه وقتي 20سال پيش امريكا 
به افغانستان حمله كرد، بس��ياري مي گفتند كه تا چند سال ديگر مسير 
مهاجرت از ايران به افغانستان تغيير خواهد كرد و حتي يكي از تحليلگران 
سياسي شناخته شده كشور كه نامش بحق با شرافت و قلم همراه است، از 
اين مي گفت كه بهتر بود امريكا به ايران حمله مي كرد تا در كشورمان شاهد 
بسط آزادي و دموكراسي مي بوديم. حالا 20 سال گذشته است، نه تنها در 
تمام اين مدت كه حتي براي يك روز مسير مهاجرت از ايران به افغانستان 
تغيير نكرد و همچنين هستند بعضي از فعالان مدني كشورمان كه به دليل 
سختي و فشاري كه در ايران نصيب شان شده بود به افغانستان رفتند و بعد 

از مدتي به ايران برگشتند. 
........................................................................................................................

 سوگنامه رحيم پور ازغدي 
در بدرقه علامه محمدرضا حكيمي

)لگوی تلگرام( استاد حس��ن رحيم پورازغدي به مناسبت درگذشت 
علامه محمدرضا حكيم��ي در كانال تلگرامي خود نوش��ت: حكيمي 
بزرگ رفت. استاد علامه محمدرضا حكيمي، نظريه پرداز بزرگ شيعي 
معاصر كه اصالت عقل محمدي)ص( را با شور عدالت علي)ع( درآميخت 
و صلابت حس��ين)ع( را درعاش��وراي معرفتي صادق آل محمد)ص( 
برسردست گرفت و يك عمر با تك تك ضربان قلبش، فرج مهدي)عج( 
را انتظار كش��يد و در گوش يك نس��ل، ميراث »عقلاني��ت، عدالت و 
معنويت« قرآني را زمزمه كرد و تا آخرين نفس، از كفايت معارف اهل 
بيت)ع( و از ضرورت عدالت بي ريا گفت و به هر آنچه گفت، عمل كرد و 
عابد، زاهد و مجاهد ماند، امشب ساعتي پيش به محضر مولايش رفت. 
هنوز كه عطر خون عاش��ورا درمشام ماس��ت بدرقه اش مي كنيم تا در 

كربلاي۱۴00 به آخرين شهيد كاروان توحيد برسد. 
در پناه خداست آن كه عمري به نام خدا به حقوق خلق انديشيد. كلماتش از 
جنس اشك، افكارش ازعنصرحكمت و غم هايش همه، شيرين و پشت به دنيا 
وتماماً رو به آخرت بود. واژه نامه عدالتخواهي را چنان هنرمندانه غني سازي 
كرد كه شرر به جان اساطير اشرافيگري افكند. محمدرضا حكيمي مصداقي 
از »موتوا قبل ان تموتوا« بود، پيش از م��رگ طبيعي، با مرگ حقيقي خو 
گرفت و اين روزهاي آخر در انتظار وليعصر)عج( و فرش��ته مرگ، دربستر 
احتضار نيز دائم الطهاره بود. خدايش بپذيرد كه عمري همخواب كتاب وقلم 

بود ودر محراب تفكر، باعشق خدا و شفقت برخلق زيست. 
........................................................................................................................

نقدي بر يادداشت محسن كديور
روزنامه وطن امروز در يادداشتي به نقد 
يادداشت اخير محسن كديور پرداخته 
اس��ت: محس��ن كديور بعد از تنفيذ 
رياس��ت جمهوري در ۱2مرداد۱۴00 يادداشتي را تحت عنوان »فصل 
سرد حاكميت در ايران« منتشر كرد و نتيجه يكدست شدن حكومت را 
سقوط جمهوري اسلامي مي داند كه در مدت زمان كوتاهي محقق خواهد 
شد. در اين نوشته، تحقق مدل حاكميت مردم سالاري ديني، بيانيه گام 
دوم انقلاب، مديريت جه��ادي و اقتصاد مقاومتي كه ج��زو برنامه ها و 
وعده هاي رئيس جمهور است، در قالب عباراتي غيرممكن معرفي شده و 
به صورت تلويحي مورد استهزا قرار گرفته است. عنواني كه آقاي كديور 
به كار مي برد )فصل سرد حاكميت يكدست( غيريت ساز است، به عبارت 
ديگر سعي مي كند بخشي از جمعيت سياسي كشور )اصلاحات( را در 
مقابل نظام قرار دهد. آنچه از اين يادداشت برداشت مي شود اين است كه 
كديور همانند همفكران خود )س��روش و بش��يريه( تأكي��د ويژه اي بر 
تجددگرايي دارد به همين خاطر است كه مفاهيمي مانند بيانيه گام دوم 
انقلاب يا مردم س��الاري ديني را فاقد اهميت مي داند. ايدئولوژي آقاي 
كديور اساساً دربردارنده تجددگرايي و پساتجددگرايي است و انديشه هاي 
س��نتي و انقلابي در محدوده ذهني آنها جايگاهي ندارد، اگر چه زماني 
مفهوم اسلام تجددگرايانه را مطرح كردند و هدف شان اين بود كه اسلام 
را متناسب با نظام و باورها و ارزش هاي مدرنيسم غربي تفسير كنند. از دو 
دهه پيش تاكنون آقاي كديور طرفدار ايده جهاني شدن است، حتي اگر 
جهاني ش��دن منجر به اقتدار نظام سلطه باش��د، چراكه معتقد است با 
جهاني شدن مشروعيت سياسي نظام از بين خواهد رفت به همين خاطر 

آرمان و الگويي به نام حكمراني ديني را فاقد ارزش مي داند.

88498443سرویس  سياسي

مصباحي  مقدم: 
هيئت دولت از الان حقوق ها را شفاف كند 

عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام نكاتي را درباره كابينه سيزدهم 
بيان و تأكيد كرد كه هيئت دولت از الان بايد حقوق ها را شفاف كند. 
حجت الاس��لام والمس��لمين غلامرضا مصباحي مق��دم، عضو  مجمع 
تش��خيص مصلحت نظام در گفت وگو با باش��گاه خبرنگاران جوان، با 
اشاره به تركيب كابينه سيزدهم بيان كرد: در اين روزها كه سيدابراهيم 
رئيس��ي كابينه خود را به نماين��دگان مجلس معرف��ي و ويژگي هاي 
اعضاي اين كابينه را يك به يك بيان كرد، با توجه به موارد گفته شده 
معتقدم كابينه به نسبت خوب، يكدس��ت و هماهنگ است؛ افراد آن 
جوان، غالباً نخبه و با تجربه هستند و روحيه جهادي بر آنها حاكم بوده 

و شخصيت هاي پاك دستي هستند. 
او ادامه داد: بسيار خوب است كه از آغاز شكل گيري دولت ان شاءالله به 
گونه اي رفتار شود تا مردم راضي باشند و آنچه كه بسيار مهم است رأي 
و حمايت مجلس از اين كابينه است. هيئت دولت بايد از خود شروع كند 
و حقوقي كه براي رئيس جمهور و وزرا در نظر گرفته مي شود با تبعيت از 
شهيد رجايي كه رحمت خدا بر او باد باشد. اين حقوق بايد تعيين شده و 

اعلام عمومي شود، زيرا اين امر موجب دلگرمي مردم خواهد شد. 
حجت الاسلام و المسلمين مصباحي مقدم افزود: طبعاً همه افرادي كه 
به كار گرفته مي شوند بايد افرادي باشند كه حاضر به فداكاري بوده و 

حاضر به گرفتن حقوق نجومي نباشند. 
عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام در تشريح بيشتر زندگي مطلوب 
كابينه گفت: اگر مديران و اعضاي دولت حقوق خود را به گونه اي قرار 
دهند كه براي مردم قابل قبول باشد و اعلام عمومي و نظارت هم شود 
بسيار تأثيرگذار خواهد بود، طبعاً همكاران آنها هم بايد با چنين حقوقي 
استخدام شوند كه در صورت چنين رخدادي هم مقداري از هزينه ها 
كاهش خواهد داش��ت و هم آرامش بر مردم حاكم خواهد شد كه اين 

بسيار مهم است. 
وي در تش��ريح قانوني بودن اين مهم نيز بيان كرد: در قانون مديريت 
خدمات كشوري كه در سال ۱۳۸۴ تصويب شد اعلام شده كه بالاترين 
حقوق دولتي ها حداكثر بايد هفت برابرِ پايين ترين حقوق در كارمندان 
دولت باشد و در اين صورت قابل تحمل است، اما اينكه اين هفت برابر 
را بازي در بياورند و بيشتر كنند، خطاست كه خود نشان دهنده شكاف 
درآم��دي طبقاتي و فقر در جامعه اس��ت و ما از همي��ن الان از دولت 
انتظار داريم اين روش را اصلاح كند به گونه اي كه رضايت خاطر مردم 

تأمين شود. 
.......................................................................................................................

رئيس سازمان صنايع هوايي وزارت دفاع:
 ارتقاي جنگ الكترونيك جنگنده »كوثر« 

در دستور كار وزارت دفاع است
رئيس س�ازمان صنايع هوايي وزارت دفاع تأكي�د كرد كه تمركز 
ما روي ارتقاي تجهيزات دور ايس�تا و جنگ الكترونيك »كوثر« 
است تا بتوانيم قابليت هاي بس�ياري به اين جنگنده اضافه كنيم. 
به گزارش ميزان، امير سرتيپ دوم »افشين خواجه فرد« رئيس سازمان 
صنايع هوايي وزارت دفاع گفت: امروز پرنده هاي نيروي هوايي با توجه 
به تجهيزات و بمب هاي دور ايستا، كاركرد متفاوتي نسبت به گذشته 
دارند و در كنار پهپادها، تركيب عملياتي داريم و به صورت مش��ترك 

عمليات انجام مي دهند. 
وي افزود: ما با توانمندي هاي داخلي به اين قدرت رسيده ايم و وقتي اين 
ناوگان وارد يك شبكه دفاعي تركيبی مي شود، قدرت ايجاد مي كند. 
راهبرد ما اين اس��ت كه در عرصه دريا، هوا و زمين، جنگ شبكه محور 
را مديري��ت كنيم، همچنين بح��ث به روزرس��اني جنگنده ها و توليد 
جنگنده هاي بومي و پهپاد هاي پهن پيكر و پيشرفته را دنبال مي كنيم 

تا نياز كشور در اين عرصه را تأمين كنيم. 
رئيس سازمان صنايع هوايي وزارت دفاع با اشاره به توليد جت آموزشي 
در وزارت دفاع، گفت: جت آموزشي »ياسين«، يك پلتفرم داخلي است 
كه مي تواند نياز كشور را در عرصه آموزش تأمين كند و در حال توليد 
فروند دوم آن هستيم كه امسال رونمايي خواهد شد و برنامه خوبي را 

براي ايجاد خط توليد آن داريم. 
خواجه فرد تصريح كرد: ما سال گذشته چند فروند جنگنده »كوثر« را 
تحويل نيروي هوايي ارتش داديم و سه فروند ديگر هم در آينده نزديك 
تحويل خواهد شد،، البته تمركز ما روي ارتقاي تجهيزات دور ايستا و 
جنگ الكترونيك است تا بتوانيم قابليت هاي بسياري به اين جنگنده 
اضافه كنيم. وي با اشاره به پيش��رفت هاي حوزه پهپادي، اضافه كرد: 
خوش��بختانه در اين عرصه به پيش��رفت هاي خوبي رسيده ايم و همه 
نيرو هاي مسلح از نيروي دريايي گرفته تا نيروي زميني، پدافند هوايي، 
ارتش و سپاه از اين پرنده ها اس��تفاده مي كنند. رئيس سازمان صنايع 
هوايي وزارت دفاع بابيان پيشرفت هاي كشور در حوزه ساخت پهپاد، 
افزود: در توليد زيرسامانه های كنترل پرواز، موتور و سامانه هاي ديگر 
به خود كفايي رسيده ايم، همچنين توانسته ايم اين پهپاد ها را به انواع 

بمب هاي هوشمند و سلاح هاي به روز تجهيز كنيم. 
خواجه فرد با تأكيد بر اينكه در ساخت ريزپرنده ها نيز به دستاورد هاي 
قابل توجهي دست يافته ايم، اظهار داشت: در عرصه توليد پهپاد هاي 
پهن پيكر پرنده هاي مختلفي ساخته ايم و پهپاد »فطرس« كه يك پهپاد 

پهن پيكر است از قابليت هاي بسياري برخوردار است. 
.......................................................................................................................

عضو كميسيون امنيت ملي:
 سياست مذاكراتی دولت قبل
نبايد در اين دولت تكرار شود

عض�و كميس�يون امني�ت مل�ي مجلس ب�ا بي�ان اينك�ه برجام 
ب�راي م�ا هيچ گون�ه ثم�ر و عاي�دي نداش�ته اس�ت، تأكي�د 
ك�رد: درس�ت نيس�ت ك�ه سياس�ت دول�ت قب�ل در مذاكرات 
را ادام�ه دهي�م و باي�د روي�ه م�ا در مذاك�رات تغيي�ر كن�د. 
محمود احمدي بيغش در گفت وگو با مهر درب��اره آينده برجام، اظهار 
داشت: دولت رئيسي قطعاً منتظر رويكرد و عكس العمل طرف مقابل 
خواهد ماند چراكه سياست ما در زمينه برجام كاملًا مشخص و ترسيم 
شده و مبتني بر عزت و مصلحت است. وي بيان كرد: امريكا بايد بدون 
هيچ گونه پيش شرطي به برجام بازگردد، تحريم هاي ايران بايد به صورت 
كامل از بين برود و راستي آزمايي شود تا در اين شرايط روند مذاكرات 
ادامه يابد. عضو كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس تصريح 
كرد: امريكا و اروپايي ها بايد به برجام واقعي بازگردند چراكه الان هم ادعا 

دارند كه در برجام هستند اما به تعهدات خود عمل نمي كنند. 
احمدي بيغش ادامه داد: الان فقط نامي از برجام باقي مانده اس��ت و 
برجام هيچ محتوايي ندارد و از داخل پوچ است. ايران بايد به فكر خودش 
باشد و دولت هم موظف است كه نقشه راهي را براي سياست خارجي 
و رفع تحريم ها در نظر گيرد و بر اس��اس آن راه خودش را ادامه دهد و 
حركت كند. نماينده مردم شازند در مجلس ش��وراي اسلامي گفت: 
برجام براي ما هيچ گونه ثمر و عايدي نداشته است و مردم فقط چندين 
سال معطل آن شدند. درست نيست كه سياست دولت قبل در مذاكرات 
را ادامه دهيم و بايد رويه ما در مذاكرات تغيير كند. وي تصريح كرد: ما 
از اول گفتيم كه كس��اني كه از برجام خارج شدند، بايد به آن بازگردند 
و برجام بايد به حالت واقعي خود برگردد و همه تحريم هاي ايران بايد 
لغو شود. عضو كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس شوراي 
اظهار داش��ت: برجام بايد عادلانه و به گونه اي باشد كه همه طرف هاي 
برجامي تعهدات خود را عملياتي كنند و بايد منافع طرفين در آن مورد 

توجه قرار گيرد و نبايد منتظر غربي ها بمانيم.

دفاعی

وزارت دفاع و پشتيبانی نيروهای مسلح به 
نوع جديدي از سوخت مايع دست يافته كه 
ماندگاري آن در حد س�وخت جامد است. 
به گزارش تس��نيم، س��ردار مه��دي فرحي، 
مسئول اسبق سازمان هوافضاي وزارت دفاع 
درباره پيش��رفت هاي صنعت دفاعي كش��ور 
گفت: ما ام��روز در عرص��ه راداري، پهپادي، 
موش��كي، رزم زمين��ي و عرص��ه دريايي به 
پيش��رفت هاي بس��يار خوب و قابل توجهي 
رسيده ايم، به عنوان مثال در توليد سامانه هاي 
پدافندي توانستيم با استفاده از توان بومي به 
توليدات بسيار پيشرفته و به روز دست يابيم 
كه از نمونه آن مي توان به س��امانه باور۳7۳ و 

سامانه سوم خرداد اشاره كرد. 
سردار فرحي با اش��اره به دلايل مختلف ورود 
صنايع دفاع به توليد انواع تجهيزات گفت: يكي 
از دلايلي كه باعث شد ما وارد توليد سامانه هاي 
پدافندي شويم اين بود كه كشورهاي خارجي 
اين دستاوردها را به ما نمي دادند و ما مجبور 

شديم وارد عرصه توليد اين سامانه ها شويم و 
خوشبختانه با قيمت بسيار پايين تر و با استفاده 
از توانمندي هاي داخلي، سامانه هاي مختلف و 

سكوهاي پرتاب را توليد كرديم. 
سردار فرحي گفت: جديدترين نسخه باور۳7۳ 
در حال طراحي است و ان شاءالله به زودي اين 
س��امانه را كه قابليتي بيش از اس۴00 دارد 
رونمايي خواهد شد. وي در ادامه درخصوص 
توانمندي موش��كي و برنامه هاي وزارت دفاع 
براي توس��عه توان موش��كي كش��ور گفت: 
به لطف خداوند قابليت هاي بس��يار خوبي در 
عرصه موشكي ايجاد شده اس��ت و ما در اين 
عرصه در پنج س��رفصل مختلف مانند كروز، 
بالستيك و موشك هاي پدافندي وارد شده به 

دستاوردهاي بسيار خوبي رسيده ايم. 
در اين ح��وزه چن��د پارامتر مه��م مدنظر 
وزارت دفاع بوده كه يك��ي از اين پارامترها 
بحث دقت است كه در اين سال ها كارهاي 
فراواني انجام ش��ده اس��ت و امروز با افتخار 

مي توانيم بگوييم در حوزه دقت توانسته ايم 
به موشك هاي نقطه زن برسيم. سردار فرحي 
رادارگريزي موشك ها را يكي ديگر از اقدامات 
وزارت دفاع براي توسعه صنايع موشكي كشور 
دانست و گفت: اقدامات بسياري در خصوص 
رادارگريزي موش��ك ها انجام شده است و به 
توفيقات بسياري دست يافته ايم، اين موشك ها 
به  راحتي مي توانند از رادارهاي دشمن عبور 
كنند. سردار فرحي تاكتيكي شدن موشك ها 
را از ديگر دستاوردهاي وزارت دفاع دانست و 
گفت: امروزه ما به پيش��رفت هاي بسياري در 
اين عرصه رس��يده ايم كه مي توانيم در عرض 
چند دقيقه و با سرعت بسيار بالا و استفاده از 
نيروهاي كم از اين موشك ها استفاده كنيم كه 

دستاورد بسيار بزرگي است. 
سردار فرحي ماندگاري را يكي ديگر از مسائل 
كارشده وزارت دفاع در عرصه موشكي اعلام 
ك��رد و گف��ت: در زمان ه��اي گذش��ته روي 
نگهداري موشك هاي س��وخت مايع مشكل 

داش��تيم اما امروز با كار ك��ردن روي تركيب 
سوخت به درجه اي رسيده ايم كه ماندگاري 
سوخت مايع ما در ماندگاري از سوخت جامد 
كمتر نيس��ت و اي��ن مي تواند ب��ه نگهداري 
موشك ها در مدت زمان بيشتري كمك كند. 
وي با بيان اينكه برنامه هاي موشكي ما داراي 
برنامه و نقشه راه هستند كه مي توانيم از آنها 
استفاده كنيم، افزود: شايد بيش از 20 مكانيسم 
را طي كرديم و با تغيير جنس بدنه و س��بك 
كردن موشك ها، به مكانيسمي دست يافتيم 
كه موجب افزايش تحرك و برُد موشك ها شد.

 سردار فرحي گفت: در حوزه ماهواره برها نيز 
به دستاوردهاي خوبي رسيده ايم و ماهواره  بر 
س��يمرغ ي��ك و 2 و ماهواره ب��ر ذوالجناح را 
توليد كرده ايم ك��ه ذوالجناح ي��ك ماهواره 
سه مرحله اي است كه دو مرحله آن سوخت 
جامد اس��ت و اين ماهواره بر ي��ك ماهواره بر 
تاكتيكي است كه روي خودرو سوار مي شود و 

نياز به سكوي پرتاب ندارد.

سردار فرحي خبر داد

دستیابی به نوع جديدي از سوخت مايع موشك

يكي از مهم ترين مش�كلات دولت علاوه بر 
انباشته شدن معضلات سياسي و اقتصادي 
بي اعتمادي م�ردم به س�اختارهاي اجرايي 
دولت است. دولت س�يزدهم مسير سختي 
براي احياي اين اعتماد در پيش دارد و شايد 
در شرايط فعلي آنچه بتواند آيت الله رئيسي 
را در اين مسير ياري دهد، گسترش و تقويت 
نظارت مردمي ب�ر دولت اس�ت؛ نكته اي كه 
مي تواند مردم را نس�بت به ش�نيده ش�دن 
صداي آن�ان از س�وي دولت امي�دوار كند. 
بزرگ ترين س��ازوكار سياس��ي در غرب براي 
اعم��ال اراده حاكميت مردم انتخابات اس��ت و 
طبيعي است كه مصداق هاي رسيدن به گزينه 
مطلوب براي هر كشوري متفاوت است. برخي 
كشورها به دنبال سيستم رياس��تي براي اداره 
كشور هستند و برخي ديگر تركيبي از اين دو و 
برخي تنها سيستم پارلماني را براي اداره كشور 

انتخاب كرده اند. 
در اين ميان نظام جمهوري اس��لامي متكي بر 
نظام رياستي و انتخاب رئيس جمهور و نظارت 
قوه مقننه بر مجريه است كه مظاهر قانوني آن 
رأي اعتماد به وزرا، اس��تيضاح يا سؤال از آنان 
اس��ت و حتي دامنه آن نيز مي تواند به شخص 

رئيس جمهور هم برسد. 
شايد سؤال اصلي اين باش��د كه آيا اين نحوه 
نظارت بر وزرا كافي اس��ت. آيا اين روزها كه 
بحث رأي اعتماد ب��ه وزرا داغ اس��ت، نقطه 
پاياني بر نظ��ارت مجلس بر دول��ت خواهد 
بود تا اينكه كار در جاي ديگ��ري بالا بگيرد 
و نمايندگان دوباره سراغ استيضاح يا هر كار 

ديگري بروند. 
به نظر مي رسد تجربه س��ال هاي گذشته به 
خوبي نش��ان داده اس��ت نمي توان چندان 
انتظار ويژه ای در خصوص استيضاح يا سؤال 
مكرر از وزرا داشت، چه اينكه علاوه بر هزينه 
بالاي سياسي س��بب مي ش��ود در عملكرد 
دولت براي خدمت رس��اني به مردم اختلال 

ايجاد شود. 
بخش زي��ادي از فرصت به وج��ود آمده بايد 
صرف پاس��خ به نمايندگان ش��ود كه فرصت 
خدمت به مردم را مي گيرد، از اين رو س��ؤال 

اين است كه تكليف نظارت جدي تر بر عملكرد 
دولت چه مي شود. 

   قوه مقننه و مشكلات تكنيكي نظارت 
بر دولت 

شايد مهم ترين پاس��خي كه در اين فرايند و با 
توجه به محدوديت ه��اي تكنيكي نظارت هاي 
پارلمان��ي دولت بت��وان پيدا كرد، گس��ترش 
نظارت هاي مردم��ي روي دولت به خصوص در 

حوزه عملكردي است. 
طبيعي اس��ت ك��ه دولت س��اختار بس��يار 
گس��ترده اي براي خدمت رس��اني ب��ه مردم 
دارد و نظارت بر اين س��اختار گس��ترده در 
توان هيچ سيستم نظارتي وجود ندارد، حتي 
وجود سيس��تم هاي نظارتي گوناگون چه در 
داخل دولت و چه در خ��ارج دولت همچون 
سازمان بازرسي كل كشور، نهادهاي قضايي 
يا اطلاعاتي نيز نتوانسته است نظارت درست 
و همه جانبه اي را در س��طح گسترده تأمين 
كند، از اين رو ب��ه نظر مي رس��د بايد دامنه 
اين نظارت را به سطح مردمي گسترش داد؛ 
تجربه اي كه بسياري از كشورها به دنبال آن 
هس��تند و تلاش مي كنند بتوانند با استفاده 
از نظارت هاي مردم��ي راه تخلفات احتمالي 

را سد كنند. 
نتايج موجود نيز نش��ان مي دهد گس��ترده تر 
كردن نظارت هاي مردمي نقش بس��يار مهمي 
در جلوگي��ري از ه��ر گونه تخلف داش��ته و به 
دستگاه هاي نظارتي نيز در كشف جرائم كمك 
ش��اياني كرده اس��ت، از همين رو ب��راي ايران 
هم مي توان اس��تفاده از ابزارهاي مش��ابهي را 

تجويز كرد. 
خوشبختانه آيت الله رئيس��ي در زمان حضور 
خود در ق��وه قضائيه از گس��ترش نظارت هاي 
مردمي بر عملكرد دولت و س��اير دس��تگاه ها 
اس��تقبال بي نظيري داشته  اس��ت، نمونه آن 
حمايت ايشان از مطرح شدن لايحه سوت زني 
در مجلس شوراي اس��لامي و حمايت قضايي 
از كساني اس��ت كه در افش��اي فسادها دست 
داش��ته اند، به عنوان مثال وي در گفت وگويي 
در تير ماه سال گذشته و به مناسبت هفته قوه 
قضائيه در خصوص مصونيت افش��اگران فساد 

گفت: اي��ن موضوع در قوانين برخي كش��ورها 
هست و آن حمايت از مخبرين است. اين اصل 
اس��لامي هم در فقه و قانون ماست كه كساني 
كه فسادي اعلام مي كنند، حتماً مورد تشويق 
قرار گيرند. آن دس��ته از خبرنگاران و اصحاب 
رسانه يا هر مسئولي كه فس��اد را به مسئولان 
اعلام كند، بداند در امان اس��ت ول��ي افرادي 
نيايند تهمت و ش��ايعه پراكني كنند و افرادي 
را بدون استناد مورد هتك حرمت قرار دهند، 

اينها مردود است. 
آي��ت الله رئيس��ي در يك��ي از مناظره ه��اي 
تلويزيوني نيز با اش��اره به ضرورت مبارزه با 
فساد در دس��تگاه هاي دولتي گفت: امروز ما 
معتقد هس��تيم فضاي مجازي بهترين بستر 
براي نظارت مردم بر دولت اس��ت. ما اين كار 
را در دادگس��تري اجرا كرديم. آقايان وعده 
مي دهند و م��ا در عمل اج��را كرديم و مردم 
اين عملكرد را ديده اند. در دادگستري مردم 
دارند قاض��ي و كارمند را قض��اوت و ارزيابي 
مي كنند و به آن نمره مي دهند، سؤال و تشكر 
مي كنند. الناس علي دي��ن ملوكهم. ما براي 
مديران گشت ارش��اد خواهيم گذاشت. اگر 
دولتم��ردان خوب عمل كنن��د، مردم خوب 

عمل خواهند كرد. 
طبيعي اس��ت كه اين س��خنان ب��ه معناي 
تقويت نظ��ارت بر دولت و حمايت ش��خص 
رئيس جمهور از آن اس��ت اما ش��ايد سؤال 
اصلي اين باش��د كه اين نظارت قرار اس��ت 
چگونه عملي شود و آيا صرفاً در حد شعارهاي 

انتخاباتي باقي مي ماند. 
   سامانه ش�فافيت پرداخت هاي دولتي 

راه بيفتد
در دولت گذشته و زماني كه بحث حقوق هاي 
نجومي با اعتراضات گسترده مردم روبه رو شد 
يكي از مواردي كه در دستور كار مجلس شوراي 
اس��لامي قرار گرفت، راه اندازی س��امانه اعلام 
حقوق مدي��ران بود. بر اين اس��اس دولت بايد 
س��امانه اي طراحي مي كرد كه امكان مشاهده 
حقوق مديران و اف��راد دولتي را فراهم مي كرد 
اما متأسفانه اين مسئله به نقطه پاياني نرسيده 
است. طبيعي اس��ت كه بحث هم اكنون بر سر 

ميزان پرداختي به مديران نيس��ت بلكه بحث 
بر سر اين اس��ت كه آيا اين پرداخت ها شفاف 

است يا نه؟
همين مس��ئله در مورد قراردادهاي دولتي نيز 
صدق مي كند. يك��ي از مهم ترين حركت هاي 
دولت س��يزدهم براي گسترش نظارت مردمي 
ايجاد همين سامانه و شفافيت حقوق مديران و 

قراردادهاي دولتي است. 
طبيعي اس��ت كه چنين اقدامات��ي مي تواند با 
مقاومت بدنه مديران در داخل نيز روبه رو شود 
اما در هر صورت برداشتن اين قدم نقطه مهمي 
در بحث ش��فافيت عملكرد دولت نيز محسوب 
مي شود، البته اين سامانه نه تنها مديران دولتي 
بلكه تمام نهاد ها و شركت هاي عمومي متعلق 
به دولت همچون شركت هاي دولتي مرتبط با 
صندوق هاي س��رمايه گذاري را نيز شامل شود 
چراكه اغلب تخلفات حقوقي و قانوني مربوط به 

همين حوزه است. 
   گشت ارشاد بر مديران

 از كجا آغاز شود
نكته ديگ��ر در م��ورد وع��ده انتخاباتي رئيس 
جمهور در مورد گش��ت ارشاد بر مديران است؛ 
سخني كه اتفاقاً در شرايط فعلي به شدت مورد 
اس��تقبال مردم قرار گرفت، البته طبيعي است 
كه اين گش��ت ارش��اد براي مدي��ران نيازمند 
زيرس��اخت هاي حقوقي و قانوني جدي است. 
نمي توان انتظار داشت چنين بحث هايي منجر 
به ايجاد نوعي بي نظم��ي در ادارات و نهادهاي 

دولتي شود. 
اين نظارت بر عملكرد نهادهای دولتي و اجرايي 
مي تواند از طريق ي��ك س��امانه اداري به اجرا 
برس��د كه امكان گزارش دهي سريع از عملكرد 
نهادهاي دولتي وجود داش��ته باش��د، البته در 
مقابل بايد اين گزارش ها نيز به س��رعت مورد 
رسيدگي قرار گيرد تا اميد مردم نسبت به چنين 
سامانه اي سست نشود. اين سيستم مي تواند با 
تمام نهادهاي نظارتي و بازرسي در درون دولت 
نيز همراه باشد تا امكان رسيدگي سريع به تمام 

آنها فراهم شود. 
نكته مهم ديگر كه بايد در دولت رئيسي مورد 
توجه قرار گي��رد، احياي ج��دي مركز ارتباط 
مردمي ب��ا دولت اس��ت. متأس��فانه در دولت 
س��ابق به علت نگرش منفي كه نسبت به اين 
موضوع وجود داشت، چنين ارتباطي به شدت 

تضعيف شد. 
يكي از اقدام��ات دولت در اين ح��وزه مي تواند 
احياي دوباره مراكز ارتباط مردمي با دولت باشد، 
همان گونه كه مقام معظم رهبري نيز مرتب به 
دولت ها تأكيد كرده اند كه چنين مراكزي را به 

صورت جدي فعال كنند. 
    اكسير بازگشت اعتماد به جامعه

دولت آيت الله رئيسي مسير سختي براي فعاليت 
پيش رو دارد؛ بخش��ي از اين س��ختي به دليل 
مشكلاتي اس��ت كه در حوزه اجرايي از دولت 
پيش��ين به دولت فعلي به ارث رسيده و بخشي 
ديگر نيز مربوط به سست شدن اعتماد اجتماعي 

به ساختار دولت به دليل عملكرد بد است. 
دولت رئيس��ي بايد بتواند اين مس��ير را دوباره 
احيا كند و در اي��ن حوزه قدم ب��ردارد. به طور 
حتم يكي از راه هاي احياي اين مسئله تقويت 
نظارت مردمي بر دولت اس��ت. دولت سيزدهم 
نيز نمي تواند بدون نظارت مردمي مس��ير خود 

را پيش ببرد. 
تمركز بر گزينه هاي گفته شده مهم ترين راهكار 
بر احي��اي اعتماد مردمي به دولت در ش��رايط 

فعلي است.

 دولت سيزدهم چگونه مي تواند اعتماد از دست رفته مردم 
به ساختارهاي اجرايي دولت را احيا كند

 گسترش نظارت مردمي و شفافيت
اكسير بازگشت اعتماد به جامعه

مهدی  پورصفا
   گزارش


